

# содержание / contents

	От редакции	1
	Introduction	
	<b>ИНТЕРВЬЮ НОМЕРА</b>	
	<b>INTERVIEW</b>	
	<b>С.А. Авакьян. СЛОВО «ВЛАСТЬ» НЕ ДОЛЖНО ПУГАТЬ</b>	8
	S.A. Avakyan. THE WORD <i>POWER</i> SHOULD NOT BE INTIMIDATING	
	<b>СОБЫТИЕ. КОММЕНТАРИИ ЭКСПЕРТОВ</b>	
	<b>THE EVENT. COMMENTS OF THE EXPERTS</b>	
	<b>ОБОРОТ ЦИФРОВЫХ АКТИВОВ В РОССИИ</b>	17
	Комментарии К. Бормашевой, Л. Новоселовой, Р. Янковского, М. Жужжалова, М. Башкатова, Д. Огородова, Г. Есакова, Д. Кириллова, М. Успенского	
	DIGITAL ASSET TURNOVER IN RUSSIA	
	Comments by K. Bormasheva, L. Novoselova, R. Yankovskiy, M. Zhuzhzhhalov, M. Bashkatov, D. Ogorodov, G. Esakov, D. Kirillov, M. Uspenskiy	
	<b>ТЕМА НОМЕРА: КОНСТИТУЦИОННЫЙ НОРМОКОНТРОЛЬ</b>	
	<b>TOPIC OF THE ISSUE: CONSTITUTIONAL REVIEW</b>	
	<b>А.Н. Кокотов. ПРЕДВАРИТЕЛЬНЫЙ КОНТРОЛЬ ПРАВОВЫХ АКТОВ КОНСТИТУЦИОННЫМ СУДОМ РОССИИ</b>	29
	A.N. Kokotov. PRELIMINARY CONTROL OF LEGAL ACTS BY THE CONSTITUTIONAL COURT OF RUSSIA	

<b>А.В. Ильин.</b> ПЕРЕСМОТР СУДЕБНЫХ АКТОВ НА ОСНОВАНИИ ПОСТАНОВЛЕНИЙ КОНСТИТУЦИОННОГО СУДА РОССИИ	40
<b>A.V. Ilyin.</b> REVISION OF JUDICIAL ACTS ON THE BASIS OF DECISIONS OF THE CONSTITUTIONAL COURT OF RUSSIA	
<b>А.С. Исполинов.</b> НОВЫЕ ПОЛНОМОЧИЯ КОНСТИТУЦИОННОГО СУДА РФ ПО ПРОВЕРКЕ КОНСТИТУЦИОННОСТИ РЕШЕНИЙ МЕЖДУНАРОДНЫХ СУДОВ И АРБИТРАЖЕЙ	61
<b>A.S. Ispolinov.</b> NEW POWERS OF THE RUSSIAN CONSTITUTIONAL COURT TO REVIEW THE CONSTITUTIONALITY OF DECISIONS OF INTERNATIONAL COURTS AND ARBITRATION TRIBUNALS	
<b>М.Ю. Федорова.</b> КОНСТИТУЦИОННЫЙ НОРМОКОНТРОЛЬ В СФЕРЕ СОЦИАЛЬНОЙ ЗАЩИТЫ	74
<b>M.Yu. Fedorova.</b> CONSTITUTIONAL COMPLIANCE ASSESSMENT IN THE SPHERE OF SOCIAL PROTECTION	
<b>П.Д. Блохин.</b> ЕСТЬ ЛИ МЕСТО ЭКОНОМИЧЕСКОМУ АНАЛИЗУ В ТЕОРИИ И ПРАКТИКЕ КОНСТИТУЦИОННОГО ПРАВОСУДИЯ?	86
<b>P.D. Blokhin.</b> IS THERE ROOM FOR ECONOMIC ANALYSIS IN THE THEORY AND PRACTICE OF CONSTITUTIONAL ADJUDICATION?	
<b>А.П. Евсеев.</b> ПОЛИТИКО-ПРАВОВЫЕ ЦЕННОСТИ КОНСТИТУЦИОННЫХ СУДЕЙ СКВОЗЬ ПРИЗМУ ОСОБЫХ МНЕНИЙ: ПСИХОЛОГИЧЕСКИЙ ПОДХОД	101
<b>A.P. Evseev.</b> POLITICAL AND LEGAL VALUES OF CONSTITUTIONAL JUDGES THROUGH THE PRISM OF JUDICIAL DISSENT: A PSYCHOLOGICAL APPROACH	

# содержание / contents



## СУДЕБНАЯ ПРАКТИКА. КОММЕНТАРИИ

### JUDICIAL PRACTICE. COMMENTS

**Н.Ю. Рассказова.** НАСЛЕДОВАНИЕ СУБСИДИЙ, ВЫДЕЛЯЕМЫХ ВЕТЕРАНАМ И ЧЛЕНАМ ИХ СЕМЕЙ ДЛЯ ПРИОБРЕТЕНИЯ ЖИЛЬЯ (КОММЕНТАРИЙ К ОПРЕДЕЛЕНИЮ СУДЕБНОЙ КОЛЛЕГИИ ПО ГРАЖДАНСКИМ ДЕЛАМ ВЕРХОВНОГО СУДА РФ ОТ 13.10.2020 № 37-КГ20-2-К1) 118

---

**N.Yu. Rasskazova.** INHERITANCE OF GRANTS GIVEN TO VETERANS AND THEIR FAMILY MEMBERS TO PURCHASE HOUSING (COMMENTARY TO THE RULING OF THE JUDICIAL BOARD FOR CIVIL CASES OF THE SUPREME COURT OF THE RUSSIAN FEDERATION NO. 37-KG20-2-K1 DATED 13 OCTOBER 2020)

---



## ДИСКУССИОННЫЙ КЛУБ

### DISCUSSION BOARD

**С.А. Белов.** КОНСТИТУЦИОННЫЕ ОГРАНИЧЕНИЯ ВРЕМЕННОГО ПРИМЕНЕНИЯ ПОЛОЖЕНИЙ МЕЖДУНАРОДНОГО ДОГОВОРА, ПРЕДУСМАТРИВАЮЩИХ ПЕРЕДАЧУ СПОРОВ В ИНВЕСТИЦИОННЫЙ АРБИТРАЖ 126

---

**S.A. Belov.** CONSTITUTIONAL LIMITATIONS UPON PROVISIONAL APPLICATION OF INTERNATIONAL TREATY WHICH PROVIDES FOR JURISDICTION OF INTERNATIONAL INVESTMENT ARBITRATION

---



## ЮРИДИЧЕСКАЯ ХРОНИКА

### LEGAL CHRONICLE

**О.П. Плешанова.** КАНУН ВЕЛИКОГО ПЕРЕМОЛА 136

---

Вакцинация от *COVID-19* и «сухой закон» — Закон об удаленке — Конституционное законодательство — Реновация — «Репрессивный» пакет — Блокировка *YouTube* — Война санкций — «Закон Родченкова» — Денонсация налогового соглашения с Нидерландами — Дело «ЮКОСа» и обращение в Конституционный Суд РФ — Дело о приобретательной давности — Отставка Артемьева — Налог на биткойн и пробелы в регулировании криптовалюты — Экосистема и искусственный интеллект — Способы заработка — Кризис доверия

---

# ЗАКОН

## O.P. Pleshanova. EVE OF THE GREAT GRINDING

---

Vaccination against COVID-19 and “No Alcohol Law” — Act on remote work — Constitutional legislation — Renovation — Repressive package of laws — Blocking of YouTube — Battle of sanctions — “Rodchenkov Act” — Denunciation of tax agreement with the Netherlands — *Yukos* case and petition to the Russian Constitutional Court — Case on acquisitive prescription — Artemyev’s resignation — Bitcoin tax and regulatory gaps — Ecosystem and artificial intelligence — Ways of earning — Crisis of trust in power

---



## ПРЕСС-РЕЛИЗ

### PRESS RELEASE

*COVID* как тест на эффективность

---

148

COVID as an Efficiency Test

---



## ТЕОРИЯ И ПРАКТИКА

### THEORY AND PRACTICE

**Д.И. Степанов.** ОПАСНОСТЬ КОНТРМАЖОРИТАРИЗМА ПРИ ОСПАРИВАНИИ  
КОРПОРАТИВНЫХ РЕШЕНИЙ (ЧАСТЬ 2)

---

154

**D.I. Stepanov.** DANGEROUS COUNTERMAJORITARIAN APPROACH IN DECLARING  
CORPORATE RESOLUTIONS AS NULL AND VOID (PART 2)

---

**Д.В. Лоренц.** ПРИОБРЕТЕНИЕ НЕДВИЖИМОГО ИМУЩЕСТВА ПО ДАВНОСТИ  
ВЛАДЕНИЯ: НОВЫЕ ПРАВИЛА ИСЧИСЛЕНИЯ СРОКОВ

---

189

**D.V. Lorents.** ACQUISITION OF IMMOVABLE PROPERTY FROM THE TIME  
OF OWNERSHIP: NEW RULES FOR CALCULATING TERMS

---